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ابوالفضل ابوترابی در گفت وگو با «شرق» مطرح کرد

می خواستیم به سمت انتخابات نخبگانی حرکت کنیم
معصومه معظمی: اصلاح قانون انتخابات از سال ها پیش دغدغه برخی سیاسیون بود 
که هر یک به سهم خود کوشیدند به آن ورود کنند. البته مجلس دهمی ها اگر چه برای 
اصلاح این قانون دســت به کار شــدند، اما موفق به این امر نشدند و با مخالفت ها به 
در بســته خوردند. این در  حالی  بود که مجلس اصولگرای یازدهم به  عنوان یک اقدام 
مهم، طرح های اصلاح قانون انتخابات ریاســت جمهوری، شــوراهای شهر و روستا و 
در نهایت مجلس را در دســتور کار خود قرار داد؛ آن هم زمانی که هنوز چیزی از عمر 
مجلس یازدهم نگذشــته بود و برخی مجلس یازدهمی ها ســودای نشستن بر کرسی 
ریاست جمهوری را در سر می پروراندند و کمتر از ۱۰ ماه تا انتخابات، همه توان و قوای 
خود را معطوف به اصلاح قانون انتخابات ریاســت جمهوری کردند؛ اصلاحیه ای که 
احتمالا همه نامزدهای دیگر را به نفع کاندیدا محدود می کرد، اما در نهایت با مخالفت 
شورای نگهبان و مجمع تشخیص به سرانجام نرسید. سال دوم هم انتخابات شوراها را 
در دستور کار خود قرار داد که با رفت وآمدهای فراوان میان مجلس و شورای نگهبان، 
باز هم بدون نتیجه ماند. اکنون اما نوبت انتخابات مجلس اســت که در سال چهارم 
و تنهــا چند ماه مانده به انتخابات آتی، بهارستان نشــینان بعد از شــش بار رفت و آمد 
این طرح بین کمیســیون شــوراها و صحن مجلس، اصرار دارنــد این طرح اصلاحی 
را عملیاتی کننــد. در حالی که به اعتقاد غلامرضا نوری قزلجــه، نماینده منتقد طرح، 
نه طرحی برای افزایش مشــارکت بلکه اقدامی برای کاهش ســطح مشارکت است. 
علاوه بر کلیت این طرح اصلاحی، یکی از عمده اقدامات مجلس یازدهمی ها در طرح 
یادشده، تناسبی شدن انتخابات تهران است. اگر چه دیرهنگام اما موافقان تناسبی شدن 
انتخابــات اصرار دارند این بخش از قانون به انتخابات پیش روی مجلس برســد تا در 
تهران انتخابات به صورت تناسبی و نسبی اجرائی شود. این در حالی است که به گفته 
منتقدان، زیرساخت های لازم برای این امر وجود ندارد. حتی به اعتقاد شورای نگهبان 
مصادیق و جزئیات این طرح به درستی تعیین نشده است. مسئله ای که شورای نگهبان 
را در بیان دلایل ردصلاحیت احتمالی کاندیداها با چالش همیشگی کلی گویی مواجه 
خواهد کرد. امری که تاکنون بارها با انتقاد کاندیداهای رد صلاحیت شــده مواجه شده 
اســت و بنا بر این خلأ قانونی، شــورای نگهبان نمی تواند دلیل واقعی رد صلاحیت ها 
را بیان کند. گفتنی اســت در جلسه چهارم تیر ماه هیئت عالی نظارت بر حسن اجرای 
سیاست های کلی نظام، به ریاســت محمدباقر ذوالقدر، اصلاحیه و تغییرات مجلس 
درخصــوص طــرح «اصلاح مــوادی از قانون انتخابات مجلس شــورای اســلامی» 
بررســی شد، اما اصلاحات و تغییراتی که مجلس در جلسه ۳۰ خرداد ۱۴۰۲ برای رفع 
مغایرت های اعلامی هیئت عالی نظارت مجمع در این طرح اعمال کرده بود، از نظر این 
هیئت مغایر با سیاست های کلی نظام تشخیص داده شد. طبق بررسی های انجام شده، 
آن طور که بیان شــده است، عصر روز گذشته (چهارشنبه) مجمع تشخیص مصلحت 
نظام درباره تناسبی شدن انتخابات تشکیل جلسه داده و طبق آنچه در کمیسیون های 
ویژه سیاســی و حقوقی مجمع تناسبی شــدن انتخابات رد شده بود، مجمع تشخیص 
طبق نظر قبلی خود، رأی به رد تناسبی شــدن انتخابات تهران داده است. خبری که تا 

زمان تنظیم این مطلب، هنوز به صورت رسمی اعلام نشده است.
از  این رو، برای تشــریح بیشتر طرح اصلاح قانون انتخابات و تناسبی شدن انتخابات 
به عنوان بخش مهم این طرح انتخاباتی، با ابوالفضل ابوترابی، عضو کمیسیون شوراها 
و امور داخلی کشور که نمایندگی مردم نجف آباد در مجالس نهم، دهم و یازدهم را بر 

عهده داشته و دارد، گفت وگو کردیم که مشروح آن را در ادامه می خوانید.
 درباره آخریــن وضعیت اصلاح قانون انتخابات و تناسبی شــدن انتخابات تهران   .

توضیح دهید.
تا جایی که اطلاع دارم، تناسبی شــدن انتخابات در کارگروه ویژه حقوقی و سیاسی 
مجمع تشخیص مصلحت رد شــده است. مجمع تشخیص عصر امروز (چهارشنبه) 

جلسه داشته، اما هنوز خبر نهایی آن اعلام نشده است.
 وقتی احتمال می دادید این طرح تأیید نشود، چرا برای آن تا این حد در کمیسیون   .

شوراهای مجلس وقت صرف کردید؟
برای کار خوب باید وقت بگذاریم. به تناسبی شــدن انتخابــات اعتقاد دارم و به 
آن رأی مثبت هم دادم. تناسبی شــدن انتخابات ســنگ زیرین و تدریجی حزبی شدن 
انتخابات است؛ موضوعی که در کشــور ما مغفول مانده . البته در کشورمان بزرگان 
و معتمدین جریان های سیاسی دلشــان می خواهد قبل از انتخابات عملکرد حزبی 
داشــته باشــند و لیســت بدهند و قبل از آن با افراد مصاحبه کنند و پیمان ببندند و 
قســم نامه و امضا بگیرند و کتبی و شــفاهی تعهد بخواهند. ولی اگر نتیجه بد شد، 
نمی خواهند به نام آنها نوشــته شود. به همین دلیل در زمان انتخابات عملکردشان 
حزبی اســت، اما بعــد از انتخابات همه چیز رها می شــود. آنها نمی خواهند هزینه 
عدم موفقیت و احتمال شکســت افرادی را که به مجلس یا شــورا وارد شده اند، یا 
شکست فردی که با حمایت آنها به مقام مهمی رسیده است، بپردازند. ما بنا داشتیم 
سنگ بنای انتخابات حزبی را در انتخابات تناسبی به طور تدریجی از تهران شروع کنیم 
تا در فرایند ۱۰، ۲۰ ساله مردم انتخابات تناسبی را بپذیرند و یاد بگیرند. این اتفاق خوبی 

بود و محاسن زیادی داشت.
اولین نکته مثبت این بود که انتخابات حزبی می شد. دومین حسن این بود که همه 
تفکرات در مجلس حضور داشــتند و ســومین نکته این بود که از این جهت که همه 
می توانستند در انتخابات نقش آفرینی کنند، باعث افزایش سطح مشارکت در انتخابات 

می شد.
موارد بیان شــده دلایل اصلی ما برای رأی به تناسبی شدن انتخابات در تهران بود. 
مدلی که هم اکنون در ۵۰ درصد دنیا در حال اجراست و می خواستیم آن را به انتخابات 
حزبی و نخبگانی در کشــور تبدیل کنیم؛ چرا که معمولا سرلیست های نخبگان احزاب 
سیاســی هســتند که می توانســتند این نخبگان احزاب مختلف، همیشه در مجلس 
حضور داشته باشند. به همین دلیل با انتخابات تناسبی و نسبی می توانستیم به سمت 
انتخابات نخبگانی حرکت کنیم. بنابراین مدل انتخابات را می خواســتیم از اکثریت به 
نســبی تبدیل کنیم که متأسفانه مجمع تشــخیص مصلحت نظام در این زمینه دقیق 
عمــل نکردند و اجازه ندادند مدل انتخابات به صورت تدریجی و با شــروع انتخابات 
به ســمت نسبی شــدن پیش برود. بااین حال، از آنجایی که تناسبی شدن انتخابات در 
کمیســیون های سیاسی و حقوقی مجمع تشــخیص مصلحت رد شده است، این امر 

به ظاهر منتفی شده است.
 آیا در صورت تصویب، زیرساخت های انتخابات تناسبی در تهران وجود داشت؟  .

بله. زیرســاخت اصلی تناسبی شــدن انتخابــات در حال حاضــر در تهران وجود 
دارد و همــان رأی به لیســت ها، پایگاه اجتماعی و زیرســاخت مهیای تناسبی شــدن

 انتخابات است.

انتخابات و رأی نســبی یعنی بر اســاس لیســت رأی دادن؛ امری که هم اکنون در 
تهران اجرا می شــود و پیوست اجتماعی دارد. هم اکنون همه قبول دارند که در تهران 
انتخابات لیســتی است. به همین دلیل زیرســاخت اصلی آن که پیوست اجتماعی و 
پذیرش مردمی است، انجام شده و یک قانون نیاز داشت و مجلس قصد داشت آن را 

به قانون تبدیل کند، اما اجازه داده نشد.
در عمل هزاران مســئله پیش بینی نشــده دارد. به همین دلیل دست مجری را باز 
گذاشتیم تا به تناسب در این تجربه جدید آزمون و خطا کنیم و شرایط دستمان بیاید و 
ایرادهای کار معلوم شود. تجربه اکثریت را در خصوص قانون انتخابات فعلی ۴۴ سال 
اســت اجرا می کنیم، اما همچنان ایراد و خطا دارد. به همین دلیل نمی توانیم ســریع 
برای تناسبی شــدن انتخابات تصمیم بگیریم. تعلل ما برای این بود که از تهران شروع 
کنیم و ایرادهای کار دســتمان بیاید، بعد اقدامات بیشــتری رخ دهد و ابهام ها مرتفع 

شوند و به مرور در سراسر کشور اجرائی شود.
 چرا این آزمون و خطا را قرار بود از تهران آغاز کنید؟  .

چون این مدل در تهران پیوســت اجتماعــی دارد. هم اکنون مردم تهران انتخابات 
لیســتی را پذیرفته اند. انتخابات لیستی مهم ترین پیوست تناسبی بودن انتخابات است 

که مردم آن را پذیرفته اند.
 با وجود صرف وقت در کمیســیون،  همچنان مصادیــق و ایرادهای آن به صورت   .

جزئی تعیین نشده است و موضوعات در قالب عناوین کلی از سوی شورای نگهبان بیان 
می شود و این برای شورای نگهبان مسئله ساز است.

مصادیــق جزئی در طرح اولیه در کمیســیون آورده شــد و وقتی به صحن آمد، با 
پیشنهاد یکی از نمایندگان مبنی بر پیشنهاد حذف ماده ۱۲، این موارد و مصادیق از طرح 
حذف شد. علاوه بر اینکه ماده ۱۲ مربوط به مصادیق با پیشنهاد یکی از همکاران حذف 
شد، بخش دیگری از مصادیق در مجلس باقی ماند که توسط شورای نگهبان آن موارد 

هم حذف شد که باز به قانون فعلی برگشتیم.
اگر چــه ما معتقد بودیم ریــز این مصادیق باید در قانون گنجانده شــود، اما کلیت 

مجلس آن را حذف کرد.

پنجشنبه
۱۵ تیر  ۱۴۰۲

سال بیستم      شماره ۴۵۹۴

یادداشت

محمود اشرفی

ایران و مثلث استراتژیک هند، چین و آمریکا

توان اقتصادی و نظامی هند به مثابه بزرگ ترین سد در برابر سیاست های یک جانبه گرایانه چین 
در راه چیرگی بر کشورهای دور و نزدیک است. سرانجام سیاست پردازان آمریکا اهمیت استراتژیک 
بازدارندگی هند در رویارویی با اهداف توســعه طلبانه چین را به خوبی درک خواهند کرد. پیشینه 
سیاسی هند پس از استقلال نزدیکی به اردوگاه شرق بود. هند از پیشگامان جنبش عدم تعهد بود، 
اما در زمان شــوروی سابق پیوندهای سیاسی و نظامی قابل توجهی با مسکو داشت. با فروپاشی 
اردوگاه سوسیالیستی روابط دیپلماتیک هند در قالب های نوینی قابل بررسی است. سیاست کنونی 
هند دوری از میراث داران سوسیالیســم و نزدیک شدن به جهان غرب است. این گرایش یک مزیت 
ژئواســتراتژیک برای رقیبان چین به ویژه آمریکا به شــمار می رود. به طوری که هند به طور بالقوه 
به مثابه بازدارنده منطقه ای چین اســت. در چنین شرایطی نظم نوینی با حمایت غرب در جنوب 
آسیا حکمفرما خواهد شد. این دگرگونی اثرات چشمگیری در ترتیبات سیاسی خاورمیانه دارد که 
آشکارترین آن کم رنگ شدن نفوذ چین در این منطقه است. در این میان ایران با توجه به قابلیت های 
ژئوپلیتیک، می تواند نقش آفرینی بیشتری داشته باشد. زیرا در شرایط جدید و مهار چین توسط هند 
کشورهای منطقه خاورمیانه به ویژه حوزه خلیج فارس در تلاش برای بنیان نهادن و برقراری موازنه 
قوا خواهند بود. اکنون در کشــمکش جنگ اوکراین و غیبت روسیه کشور چین در ترتیبات سیاسی 
حوزه خلیج فارس حضور پررنگی دارد. اما در شــرایط آینده، هند فاقد چنین توانایی بوده و نقشی 
فراتر از مهار چین ندارد. در شــرایط پیش رو ایران در ســایه سیاست های مسالمت جویانه و حسن 
همجواری توان بیشــتری برای اســتفاده از مزیت های ژئوپلیتیک خود خواهد داشت. دستیابی به 

چنین دستاوردهایی در گرو دیپلماسی خردمندانه و به دور از تنش های منطقه ای است.

علی اف در دیدار با امیر عبداللهیان: 
اجازه نمی دهیم از خاک مان تهدیدی علیه منطقه و 

ایران صورت بگیرد
امیرعبداللهیان دیروز در حاشــیه نشســت وزیــران خارجه جنبش عدم تعهــد در باکو با 
علی اف دیدار و درباره گســترش مناسبات دو کشــور و تحولات منطقه ای گفت وگو کرد. وزیر 
امور خارجه کشــورمان در ایــن دیدار گفت: با فضای مثبت در حال شــکل گیری در روابط دو 
کشــور و خصوصا عبور از برخی سوءتفاهم ها، جمهوری اســلامی ایران آمادگی خود را برای 
پیگیری و تحقق همه توافقات پیشــین اعلام می کنــد. رئیس جمهور جمهوری آذربایجان نیز 
اهمیت روابط دو کشور همسایه و مسلمان را مورد اشاره قرار داد و بر اهمیت روابط فی مابین، 
به ویــژه در بخش های اقتصادی از جمله حوزه حمل ونقل و مســیرهای مواصلاتی تأکید کرد. 
علی اف با تأکید بر اینکه جمهوری آذربایجان هرگز اجازه نخواهد داد از خاک این کشور تهدیدی 
علیه منطقه و جمهوری اســلامی ایران صورت گیرد، گفت جمهوری آذربایجان به دنبال رفع 
انســداد کریدورهای مواصلاتی در منطقه است و به وجود مسیرهای تاریخی ایران در منطقه 
پایبند اســت. رئیس جمهور آذربایجان همچنین ابراز امیدواری کرد مجرمانی که علیه سفارت 

آذربایجان در تهران اقدام کردند، به مجازات مناسب محکوم شوند.

خـبـر  


